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Abstract
      This study addresses Evaluation of quality control in radiotherapy 

departments of the (NOC), In Sudan. The general objective was to ensure 

the quality of   the cobalt-60(Equinox, MDS) in (RICK) and Co-60(Cirus), 

simulator in Al-Jazeera machines, A radiation dosimeter shall ensure that 

exposure minimum is normal tissue during radiotherapy and apply of QC 

includes minimum radiation to staff and   public.

     To achieve that 19 QC tests were applied to CO-60(MDS, Equinox and 

Cirus)  machines,  the  majority  passed  the  following  mechanical  checks 

successfully  which are:  Safety interlocks control,  Hand switch box, lamp 

indicator,  Door  interlock,  Emergency  switch,  Table  movement,  Gantry 

rotation, Power supply, SSD accuracy=100cm, Treatment stop timer, Field 

size indicator, Audio visual monitor, Light radiation coincidence, Wedges, 

collimator; gantry and couch rotation isocenter. But the Co-60(Cirus) failed 

in  rotation  of  couch  isocenter,Lamp indicator  all  broken  ,Laser  Damage 

lateral  damage,  Co-60 (MDS)  failed in  laser and the Co-  60(equinox)  is 

stopping because SSD is not functional, gantry rotation isosenter at 1800 , 

SSD is not functional ,laser low intensity .

       The  Result of the 17 QC tests  of simulator machine explained that this 

machine  suffer   from some  problems such as  Lamp light,  Hand switch 

difficult and the stopping of  Couch rotate isocenter field size error 4mm not 

VII



accepted.

     Finally, CO-60 (MDS) passed measurements of absorbed dose and out 

put constancy successfully with error 1% of the standard value.

 الخلصةة

الع     تقييم الدراسة هذه تناولت      ِم أقسا في الجودة علم   لج ضبط بمراكز  الشعاعى
- السودان في  الأورام والكوبالت   .60للمحاكي

الكوبالت    إلى هدفت    لأجهزة الجودة  و الخرطوم في  )Equinox, MDS(60-ضمان
بول   الجزيرة,في  والمحاكي )Cirus(60الكوبالت- ق لمعدلت ًا طو  لفترة وفق أ ياة  ل.ح

التعرض  الدراسة تضمنتو شعاع العادية الخلياتعرض  يقلل الذي شعاعيالإ مقياس  للإ
عرض  أثناء ضبط   تطششبيق وكششذا شششعاعي,الإ  الت مج عة  يضششمن جششودةبرنا جر قل  ا
ر.والجمهو عاملينلل

- إختبار19تطبيق تم      بالت      الكو هزة أج لى ع جودة ,60MDSضبط  Equinox  and 
Cirus(( بار17و حاكي آاخت ضحت  وقد ,للم قد    19آل  نتائجوو أنه للكوبالت  إختبارآ

التالية  الختبارات العظمى لغالبيةا جتازتإ فة    :بنجاح الميكانيكية غر لباب التشابك  دائرة
, ,لوحةالكوبالت  , صباح  الم شر مؤ اليدوي , التحكم طوارئ  ال تاح , مف لة  الطاو كة موقت, حر  ال

عد       ب لى ع لد والج صدر الم ين ب سافة الم شعاع    ,سم100قياس ال قل ح  ,التصالدوران
,    , الطاولة  زاوية مؤشر والمرئي ,    مؤشر دقة  الصوتي قل  الح ساوى ت كز مر شعاع الإ قل  ح

. , الطاولة, بالت- أن بيد المحدد ساوى مركششز دوران عدم في شلف )Cirus( 60الكو  ت
مضبوط      ,مؤشر الطاولة غير الجانبي والليزر متوقف  )MDS( 60والكوبالت- المصباح

يزر     الل دقة عدم في بال فشل ضبط  )فشلEquinox( 60ت-والكو عدم ين المسافة ل  ب
والجل   د.المصدر

حاكي    بضبط المتعلقة ختبارآإ17آل  نتائج أوضحت        الم جهاز على  أنه الجودة
مثل     مشاكل من المصباح   انخفاضيعانى يدوي   رز تحريك  صةعوبةو ضوء ال التحكم  لوحة

دوران    تثششبيتثم  ساوى ت كز طأ  عم الطاولششةمر شعاع  مؤشششرل 4خ الإ قل  . ح
-  وأخيرا بالت   الكو هاز ج تاز جاح   مقاييس  )MDS(60اج بن طاة المع عات  حيث الجر
غت في  نسششششبة بل طأ خرج  ثبششششات الخ . %مششششن1 ال سية  القيا مة  القي
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